

كيف تجعل أموالك تعمل لصالحك : دليل مبتدئ

”إذا لم تجد طريقة لجني المال أثناء نومك فستظل تعمل للأبد“ - وارين بافيت

استثمارك في أصول لا تعرفها يزيد من احتمالية **الفشل**.
مقارنة **بالنجاح**.

ولكن هنالك خطوات ينبغي أن تتخذها ليكون احتمالية نجاح الاستثمارك أكبر:-

١- استثمر في ما تفهم فقط

قد تظن أن الالتزام بهذه النصيحة أمراً بسيطاً. لكنك لم تواجه الفرص الاستثمارية الملفته التي ستقابلك يومياً. ليس سهلاً أن تتجاهل فرصة لا تمتلك عنها الكثير من المعلومات. على سبيل المثال : **إذا أردت الاستثمار في الأسهم تعرف على كيفية عمل سوق الأسهم واستراتيجيات تحقيق أهدافك**. فابحث أولاً عن خيارات قبل أن تستثمر فيها!

٢- اعلم المقصود بتنوع الاستثمار

تنوع الاستثمار من أهم الأمور الأساسية التي يعتمد عليها أغلب المستثمرين الناجحين. لكن المقصود بالتنوع هو ألا تتضمن كل رأس المال في أصل واحد ، بل قسم رأس المال عدة استثمارات مختلفة. الهدف الأساسي من تنويع الاستثمارات هو التوازن. لا تتضمن رأس المال كله في الاستثمار واحد، ولكن أيضاً لا تتضمنه في عدد كبير من الأصول مما يجعل إدارة الاستثمارات صعب جداً

٣- اجعل العوائد المركبة تعمل لصالحك (Compound Returns)

العوائد المركبة أثر في نمو أموالك و بناء ثروتك بمرور الوقت. لذلك كون استراتيجية استثمارية تمكنك من الاستفادة من العوائد المركبة. اقرأ عن مميزات إعادة استثمار العوائد والفرق بينها وبين مجرد الاستفادة من رأس المال، ثم إختر الطريقة المناسبة لك للإستفادة من العوائد الخاصة باستثماراتك.

كيف تجعل أموالك تعمل لصالحك : دليل مبتدئ

٤- حدد أهدافك المالية

قبل أن تبدأ رحلتك الاستثمارية حدد المراحل التي ستمر عليها ولماذا تكون رحلتك من هذه المراحل تحديداً. وبذلك تكون رحلتك الاستثمارية مثمرة وممتعة وبعيدة عن المخاطر بإذن الله.

إقرأ أيضاً: [مخاطر الإدخار](#)

٥- لا تغفل عن التخطيط للتقاعد

الادخار قبل التقاعد مفيد لأن عند التقاعد تتغير مصادر الدخل وتزداد نسبة الاعتماد على الاستثمار لدى الفرد لأنه تفرغ من العمل. إذا بدأت مسبقاً في الادخار قد تكون جمعت مبلغ مالي جيد يمتعك بالراحة المالية خلال فترة التقاعد.

٦- استثمر قدر الإمكان

كلما زادت استثماراتك حالياً، كل ما ارتفعت الأرباح التي ممكن تتحققها مستقبلاً. كمثال على هذا لو زادت استثمارك عند بداية طرح أسهم مؤسسة ضخمة للاكتتاب العام، وكانت قيمة استثمارك قد ازدادت بشكل ملحوظ بعد مرور الوقت، مما يمنحك عائداً كبيراً عند بيع الأسهم بعد سنين.

Resources:-

<https://ibdax.com/9-things-to-be-a-successful-investor/> <https://alansariexchange.com/ar/blog/>

Make Your Money Work for You: A beginners guide

“If you don’t find a way to make money while you sleep, you’ll work until you die” – Warren Buffett

Investing in assets you don’t understand has a higher likelihood of failing rather than succeeding.

However , there are steps you can take to increase your chances of success in your investments

1- Invest only in what you understand

You may think that following this piece of advice would be simple, however you haven't faced different investment opportunities that you will most likely encounter on the daily. **For example, if you want to invest in stocks, invest your time in learning about the stock market and how it works** ; as well as different strategies to achieve your goals.

2- Understand what diversification means

Diversification is one of the most essential factors that most successful investors rely on. Diversification means not putting all your money in one place. But instead spreading it across different investments. This helps reduce risk and grow your money in a balanced way. In contrast, managing many different investments can be challenging, especially for people new to investing.

3- Let your money to grow in your favor

Compound returns is when the money you invest earns profits and those profits earn more profits over time. This aids in money growing faster. Reading about compound returns can significantly improve increasing your assets.

Make Your Money Work for You: A beginners guide

4- Define your financial goals

Before starting your investments journey, define the stages and goals you strive to achieve in it. This is to help create a clear measurable strategy that is aligned with your risk tolerance.

also read : [risks of saving](#)

5- Don't neglect your retirement planning

Planning for retirement is a crucial aspect of long-term financial stability. Over time, relying on limited sources of income becomes unstable. Investing and saving early ensures that by the time you retire, you have gained significant amounts of profit that ensure your financial security.

6- Invest as much as you can

The more you invest today, the more you will earn later. For example; if you buy shares in a company early on, their value will increase over time and will lead to big profits if you consider selling them in the future.

Resources:-

<https://ibdax.com/9-things-to-be-a-successful-investor/> <https://alansariexchange.com/ar/blog/>